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Entrevista amb Josep M. Puigjaner

Dialogar sense rebaixar el nacionalisme
perjeron i Benavides

x \q u e s t  home senzill i d ’aparença 
tranquilla que ens rep a casa seva amb la 
naturalitat deis coneguts té un llarg histo
rial en el món de les lletres, tant com a es- 
criptor com de periodista (fou Director de 
“Mundo Social” i director de publicacions 
d’"Oriflama”). Com a escriptor ha fet an- 
teriors assaigs sobre el tema que ens ocu
pa en aquesta entrevista, les relacions en
tre Catalunya i Espanya, reflexions fetes 
sempre des d’una perspectiva entre huma
na i cultural (“Lletres apassionades a l’ho- 
ra de l’alba”, “Ser catalan, ¿qué es eso?”) 
que el caracteritzen i que están en sinto
nia, problablement, amb la seva pròpia 
psicologia. De manera voluntària ha vol- 
gut fugir de la politica en atansar-se a les 
qüestions implicites en tota anàlisi nacio
nalista, malgrat la dificultat d’aïllar una 
cosa de l’altra sense generar contradic- 
cions i un cert artificialisme asèptic. No 
obstant, en el llibre que serveix com a 
guia de la nostra conversa (“Catalunya- 
Espanya: ficcio i realitat”), considero que 
ha aconseguit un cert equilibri entre fac
tors psicolôgics, sociolôgics, culturáis i 
fins i tot paisatgistics (usant les seves prô- 
pies paraules) que converteixen aquest 
nou assaig en quelcom diferent, dins una 
linia que podriem anomenar pre-poh'tica.

-Quan parlem de les relacions entre 
Catalunya i Espanya, funcionem potser 
massa pels tòpics de sempre?. Qué manca 
per dir en relació al tema? El llibre intenta 
cobrir algún buit, enfocar la qiiestió des 
d’una perspectiva distinta?

-Ldgicamentpenso que no s’ha dit tot. 
La prova està en qué he intentât dir quel
com i si hagués hagut de repetir el que ja 
s’havia dit fins ara, no hauria escrit el lli
bre, ni perdut energies en aixô. S’han dit 
coses sobre les relacions Catalunya-Es- 
panya, s’han repetit molts tòpics; la gent 
viu una mica del tòpic, del perjudici, de 
tot allò que no cfavoreix les relacions ni 
l’entesa entre aqüestes dues nacions, per
qué s’ha de parlar de dues nacions, dues 
nacions que han de conviure dins del ma- 
teix estât, com Euskadi ha de fer-ho. El 
tema té moites vessants i es poden agafar 
les relacions Catalunya-Espanya des del 
punt de vista cultural, linguistic, politic, 
econòmic, . . . i  d’altra banda hi ha diver
ses aproximacions segons l’època. No és 
el mateix parlar de les relacions Catalun
ya-Espanya al segle XIX que al XX, en 
època de la II- República que ara, perqué 
les condicions, la demografia i moites co-

ses han canviat, de manera que sobre 
aquest tema sempre es pot i sempre s’ha 
d’intentar dir alguna cosa; d’altra banda 
és un tema que ens implica a tots perqué 
som a Catalunya i convivim dins l’Estât 
Espanyol, ...no  sé si convivint o co-exis- 
tint, però de fet som dins d’una organitza- 
ció juridic-politica que ens marca a tots 
per igual.

-Ha prêtés fer un llibre conciliador?
-He volgut, com deia l’Albert Manent 

r altre dia a "La Vanguardia’’, establir 
ponts de diàie g a Vestii de La peli de 
brau de l’Espriu i d’altres autors que han 
intentât agafar el tema i posar unes bases 
perqué la gent parli i no es baralli conti- 
nuament. Es cert que allò que hom sol 
veure dins els mitjans de comunicació és, 
més aviat, postures enfrontades: o bé per 
un cantó els "espanyolistes” o bé per 
V altre els "séparatistes”. Però cree que 
la gran massa se sitúa al mig deis dos 
pois oposaís; és a dir, hi ha molta més 
gent que no són ni una cosa ni l’altra; són 
catalans que experimenten en si mateixos 
aquesta doble pertinença: per un cantó a 
la nació catalana i per V altre V Estât es
panyol, per un cantó a la cultura i la llen- 
gua catalana i per V altre es troben im- 
mersos dins un bilinguisme, una situació 
bi-cultural. Això crec que ho viu V absolu
ta majoria. Aquest llibre va a la gran ma- 
joria, que experimenta aqüestes conîra- 
diccions internes que vénen de segles i 
que avui dia han près una forma determi
nada. No crec que ais independentistes 
els interessi massa el llibre, ni tampoc als 
espanyolistes. Els primer s se’l miraran 
amb distanciament: "mira, un més que in
tenta establir uns ponts de diàleg que són 
impossibles, perqué ja ho hem provat i no 
dóna résultat; més val anar de dret i pro
vocar la secessió o cercar una forma in- 
dependentista...”; i els espanyolistes di
rán que aixô és cercar tres peus al gai, 
que al catalanisme i la catalanitat no me- 
reixen el nom de nació, sinó que única-
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...lagentque s*interessa per viure el 
tema de Catalunya com una nació, 
i per portar-la fins el máxim de la 
seva potenciació com a poblé, és 
poca;...

ment són una variant dins V Estât espan
yol, i que això és fer volar coloms, i, per 
tant el menysprearan. En canvi, al seg
ment majoritari, crec que els potfer refle
xionar.

-Aquest gran segment està al mig per 
manca d’una posició concreta? És propi 
del taranná catalá èsser al mig, l’equilbri, 
la mí^eració?

-És una pregunta molt adient. No és 
fácil explicarse això, per qué la gran ma
joria se sitúa al segment rnés ampli. Jo di- 
ria que la consciéncia nacionalista d’una 
gran majoria de catalans no és massa 
profunda. Tampoc no diré que sigia del' 
tot folklórica i que s’acontenti amb posar 
la senyera V Onze de Setembre, però no és 
massa profunda; la gent que s’intéressa 
per viure el tema de Catalunya com una 
nació, i per portar-la fins el máxim de la 
seva potenciació com a poblé, és poca; no 
ens hen d’enganyar. A Catalunya no hi ha 
una consciéncia nacionalista profunda 
disposada a tot. Lamentablement no és 
així. Si la gent s’ho prengués d’una forma 
seriosa possiblement es trobarien unes 
vies politiques de solució més o menys sa- 
tirfactòria, no sé si dins d’Espanya o fora 
d’ella, O amb una altra fórmula d’Estât, 
però hom trobaria. La majoria aixô ho 
viu d’una forma molt superficial, molt 
epidèrmica.

-Som on som justament per això?
-Crec que sí. I perqué la situació de 

Catalunya s’ha complicat molt en aquest 
darrer segle; el procès demogràfic català 
ha estât d’assimilaciô de la gent vinguda 
de tot arreu d'Espanya, i aixô ha compor
tât molts sacrificis per a la nació catala
na, sacrifici d’anar fins al màxim d’allô 
que podria ser la potenciació nacional, 
fins a la recerca d’un Estât propi. Tinc 
gran admiració per la gent vinguda de 
fora perqué aquest pais és una conse- 
qüencia de tot aquest procès evolutiu que 
comporta les onades immigratòries d’a- 
quest segle, dels anys 20,30, 40,50 i 60; 
aixô ha fet un pais totalment diferent del 
segle XIX, en el que pràcticament tota la
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gent que hi vivía era nascuda aquí. Avid 
no és aixi, i fa  que aquest gran segment 
no vegi la qüestió nacionalista com una 
qüestió de tot o res, Ï  independentisme i 
r espanyolisme. A això podem afe gir-hi el 
tarannà català, més aviat assenyat... Allò 
que va dir en Vicenç Vives, que el poblé 
català basculem entre el seny i la rauxa, 
entre el sentit cornu i V arrevatament 
apassionat. Ens acostem més al seny i el 
tarannà català és més aviat conservador: 
“el país va bé, anem fent, l'economia do
mèstica ja funciona sificientment, no cer- 
quem problèmes” . . . i  el gran segment que 
dèiem, va per aquí. Però paral.lelament, 
hi ha un sentiment prefund i quan es toca 
una sardana o es toca Vhinme nacional 
català la geni vibra amb allói ho viu com 
a cosa seva, instranrferible i que no és 
compartida pels espanyols. Però potser 
no està disposât a anar al tot o res.

-En aquest sentit, sembla que els cata
lans bàsicament refermem la nostra iden- 
titat nacional només en moments de crisi, 
més que en el dia a dia. Sabem els cata
lans on anem?

-La veritat és que no ho sé massa si 
sabem on anem i crec que això interessa a 
poca gent. La majoria dels grans problè
mes que té la persona humana són viscuts 
també, desgraciadament, duna manera 
superficial. I  llavors intervenim en mo
ments “punta", quan passa una cosa 
grossa, quan se’ns ataca; llavors, la gent 
surt i es produeix el moment de rauxa, i 
podría passar qualsevol cosa, fins i tot, la 
proclamaciô de la independèneia enmig 
de la Plaça de Catalunya, però és un mo
ment “punta". Després cap a casa, i anar 
fent. Jo diria que no sabem massa on 
anem i els que haurien de saber-ho, que

*\„cap a on anem,,. No sé si 
tots els politics sahrien contes
tar amb precisw...^*
són més aviat els que condueixen el poblé, 
ho van improvisant a mesura que va 
veient corn evoluciona la societat.

-Al llibre intenta fer una anàlisi del 
tema que anomena “transpolitíca”; però, 
volguem 0 no, sempre hem de tornar a la
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' politica, som a les seves mans i en última 
instancia són els que diuen la darrera pa- 
raula. Què en pensa?

-Crec que si. (...). Els politics, potser, 
no és que no ho tinguin massa pensât... 
La politica avid es fa  dia rera dia, i dóna 
la impressió que el futur de Catalunya, 
aquest “cap a on anem”, s’anirà una 
nuca improvisant. Poe o molt, tots afir
men que Catalunya és una nació, tots va
len salvar el que és patrimoni d’allò que 
és el poblé català, la llengua i la cultura, 
valen crear una societat més o menys 
igualitária, on la gent es trobi bé i els 
problèmes fonamentals estiguin resolts; 
això iguala molt els partits. Però si els 
preguntes en última instancia qué fem de 
Catalunya, qué et sembla que será o qué 
hauríem de fer perqué fos allò que tu vols 
que siguí, crec que molts politics patina-

"Relativament parlant, anem 
endarrera, ”

rien perqué ja no sabrien qué contestar 
Catalunya, sí, és una nació, però, qué 
vols que sigui: una nació amb o sense es
tât, una nació dins l’Estat espanyol tal 
com ara és, una nació dins un estât no 
unitari, sinó federal, una nació dintre un 
conjunt de nacions d’Europa, indepen
dent d’Espanya,... qué voldries. No sé si 
tots els politics sabrien contestar amb 
precisió, i si no saben contestar ells, tam- 
poc no saben contestar els ciutadans,fent 
les excepcions que calguin. Ara, crec que 
algún politic més perspicag i reflexiu sí 
que ho té pensât qué voi fer.

-Vostè diu que da vaut aquest panora
ma hi ha dues posicions: els optimistes, 
que diuen que malgrat tot avancem, i els 
pessimistes, que diuen que el vaixell s’en- 
fonsa. També diu que som en una zŒia de 
maregassa en la que cal estar bombant 
constantement. Arribarem al segón 
mil.lenari encara bombant?

-La situació és aquesta, subjectiva- 
ment parlant: anar bombara aigua i din
tre d’un mar molt mogut, en régim de ma
regassa. Ho die des del pura de vista glo
bal. Aquí em sembla que em referia més 
aviat als aspectes linguistics i culturáis, 
però també es pot dir d’altres aspectes 
més estrictament politics. Quant a la llen
gua, hi ha els optimistes que diuen que 
ens hem récupérât, no hi ha dubte: han 
passât deu anys de vida democràtica, hem 
fet una Ilei de normalització lingüística 
consensuada per tots els partits que ha 
comportât unes estratègies de recupera- 
ció de la llengua que s’están portant a 
terme. Aquest és un punt en el que el go
vern actual ha tingut menys répliques i

critiques: ja  sembla bé el que es fa, no 
anem massa Iluny, ni s’actúa sense eficà- 
cia. I  llavors, un cop vist tot això, uns 
diuen “anem bé" i d’altres diuen “ens es- 
tem enganyant tots pie gats, això s’enfan
sa, anem endarrera”. Relativament par
lant, anem endarrera. No m’atreveixo a 
dir qui té raô, perqué en uns aspectes veig 
que avancem, per exemple en el coneixe- 
ment del català: si fem cas de les estadis- 
tiques del cens linguistic del 86 fet pel 
Centre d’Informació i Documentació de 
Catalunya, hem avançât perqué hi ha un 
93% de la població global que l’entén i és 
molt perqué fa  quaranta anys això no era 
veritat; un punt pels optimistes. Però els 
pessimistes diuen que malgrat que la gent 
l’entén, el parla, no l’usa i aixó tampoc 
no passava tant: hem anat endarrera. 
Abans no hi havia tanta barreja, ara hi ha 
molts mitjans de comunicació que escam
pen el castellò, com la televisió; és dar 
que també hi ha televisió en català i 
abans no hi era, però el resultai és que 
com la llengua habitual d’ùs, el català ha 
millorat molt poc o més aviat ha anat en
darrera de fa  deu o quinze anys. Quan es
coltes com parlen els nens de catorze 
anys que reben l’ensenyament en català, 
resulta que en grup ho fan en castellò.

-Ens falten mitjans de comunicació? 
És aquesta la clau, o és una autojustifica- 
ció?

-Amb més mitjans de comunicació, la 
llengua tindria un grau d’implantació 
més gran dins el conjunt social, però no 
podem establir un unilingUisme i deixar el 
castellò com a segona llengua perqué no 
hi ha els mitjans adecuats per això: no 
som un estât. Un estât pot fer les liéis que 
vulgui i pot manipular des del punt de vis
ta linguistic fins allá on vulgui, però no- 
saltres no podem fer-ho; som dins l’Estât

*\..no vull rebaixar el grau de 
nacionalisme en el diàleg.*^
espanyol i el català és oficial a Catalunya 
igual que el castellò. El català té darrera 
seu els instruments d’una Autonomia, 
però el castellò té els d’un Estât, i té, 
dones, una ppténcia molt gran dintre de 
Catalunya. Es fais el qué diuen alguns 
alustres defensors de la llengua castella
na, com el President de la “Real Acade
mia Española", Sr. Lapesa, o en Julián 
Marias que diu que el castellò ha estât 
persegua a Catalunya i que “hay una si
tuación de discriminación". Aquí el caste
llò té les vies obertes; però no té les ma- 
teixes facilitats que tenia abans perqué 
ara té una competidora, el català, que 
també està en la vida pública. No hem de 
negar que el castellò té més possibilitats
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d’avançar que no pas el català, que avan
ça contracorrent.

-Aquells “ponts de diàleg” encara son 
possibles malgrat aquesta anàlisi? Val el 
joc de “dominat-dominadOT”?

-Veig aixd molt difícil i aquests ponts 
són una mica idéalistes, però van d’ acord

"„.estem en una situado de 
dominació que la gran majo- 
ría del poblé català ha esco- 
l l i t J ^

al meu taranná també idealista. Seguiré 
fent-ho. Ara bé, elfet que al Ilibre i en al- 
tres ocasions hagi promogut V existéncia 
d  aquests ponts, no voi dir que "cfluixi" 
en el que considero que és essencial: no 
vull rebaixar el grau de nacionalisme en 
el diàleg. Que ningú no l’interpreti com 
una forma de rebaixar les exigències na- 
cionalistes. Si vull un diàleg és perqué no 
veig la possibilitat de proclamar la inde- 
pendència demà passât. Estic d’acord 
amb allò que deia en Carles Cardó (...) 
quan deia que la independència es pro
clama i es defensa amb les armes i tot el 
que no sigui aixd, deixem-ho córrer. Al 
pals, en conjunt, no estem en disposició 
de fer aixd. La situació és que som dins 
r Estât espanyol, hem acceptât una Cons- 
titució, ens hem auto-donat un Estatut 
d  Autonomia, i daqui s’ha de treure el 
màxim profit i ho farem si establim uns 
ponts de diàleg que no solament elsfacin 
servir els politics, sinó també la població. 
Intentem dialogar amb el "dominador” 
(acceptem que estem en una situació de 
dominació que la gran majoria del poblé 
català ha escollit; no ens enganyem), 
perd fem-ho duna forma intel.ligent: no 
ens barallem sempre i cerquem la forma 
de donar a conéixer Catalunya com a 
país amb una llengua, que voi ser una na
ció; parlem-ne amb els espanyols (...) i 
anem a treure el màxim profit. I si daqui 
20, 40 anys arriba una situació de més 
maduresa on el poblé català es pugui au- 
todeterminar... Però no podem fer-ho 
demà passât perqué seria un miracle i un 
fracàs. Respecto i admiro ais que están

mantenint en aquest sentit postures més 
radicals, perqué en una societat ha dha- 
ver-hi de tôt i és possible que la societat 
catalana avanci més si hi ha qui va en 
punta i arrossega els altres, perd el meu

dependentistes; en canvi de les reflexions 
del Ilibre no: están plantejades des dun  
punt de vista dialogal i la reflexió nacio
nalista també s’alimenta d  aquest tipus 
de reflexió.
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paper, no és aquest, és el de dir "procu- 
rem que no ens posin pals a la roda, i si 
en comptes de posar-nos-en deu ens en 
posen tres, treballem per aixd”.

-El Govern de la Generalität funciona 
en aquesta línia?

-El Govern de la Generalität és possi
bilista en les seves actuacions i fa el que 
creu que és possible fer en aquests mo
ments: ho farà millor o pitjor, però s’ha 
proposât unes determinades fites amb 
realisme. Un Govern ha d  èsser això, no 
pot fer proclames agosarades i tenir la 
gent en ebullició i després no poder com- 
plir perqué no hi ha les condicions objec
tives per fer-ho; això seria totalment 
irresponsable per part de qualsevol go
vern.

-De tota manera, necessitem d’aquells 
altres més radicals?

-Si perqué sovint aixequen la cons- 
ciència nacional de la majoria en fer-los 
pensar; almenys susciten la reflexió i la 
presa de posició i això fa  avangar. Però 
la meva postura també ho fa  perqué lli- 
bres aixi no són "tebis” : hi ha unes exi
gències de fons que poden ser motiu de 
reflexió nacionalista. Les postures inde- 
pendentistes que mouen un déterminât ti
pus de gent d  aquest segment tan gran, no 
mouen d  altres perqué es malfien dels in-

-Europa ens ajuda o és un “perill”? 
Serà més difícil Iluitar “contra” Espanya i 
“contra” Europa?

-El problema de la forma politica que 
la realitat nacional de Catalunya ha d a 
ñar prenent pel seu pie desenvolupament, 
Europa no ens la donará: ells no tenen la 
fórmula. Ni la donará ni la voldrà donar; 
l’Europa actual s organitza per Estats i si 
dins els Estats hi ha uns problèmes d  or- 
ganització jurídico política i d’assumpció 
de llurs nacionalitats, és quelcom que han 
de reso Idre els propis Estats. Ara, Europa 
també és la de les regions econdmiques. 
El diari davui diu que Pujol pot èsser 
President -ara en sembla que és vice-pre
sident- d’un organisme que és corn una 
confederació de regions econdmiques eu- 
ropees. Això té una significació perqué ell 
té una representativitat cUns d  un organis
me europeu, que li ve dèsser President de 
Catalunya, també de représentant d  Es
panya. Això voi dir que pot explicarse 
allá i dir que som una nació, un poblé que 
en un moment déterminât tindriem unes 
aspiracions de configurar un Estât dins 
dels Estats europeas. Europa en aquest 
sentit pot ajudar. Però a la immediata, els 
organismes decisoris de la Comunitat Eu
ropea están basats en una estructura esta
tal.
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